
Grammar: dative singular 

Kolik je vám let? 
 

Je mi 21 let. 

Je mi 30 = třicet let.    … sát… (padesát, šedesát, sedmdesát let) 

Je mi 100 let. 15 let 

To je tajemství. = that’s a secret. 

 
Co vám chutná? What seems tasty to you? 

Chutná mi guláš. Chutná mi smažený sýr. Chutná mi ovocný salát. Chutná mi čokoládový dort. 

Chutnají mi knedlíky. Chutnají mi palačinky. 

Chutnají mi karlovarské knedlíky. A co ovocné knedlíky? 

Chutnají mi čokoládové dorty. 

 

Jdu k Martinovi, k Petrovi, k Ivanovi, k Lukášovi, k Tomášovi… 

Jdu k Martinu Punčochářovi. Jdu k panu doktorovi. 

 

 
Být,  

Jsem Martin. Martin je učitel. 

mám.. I have; Petr má > bratra. 

Jím… rybu. 

Piju vodku. Piju vodu. Piju kávu. Mám rád kávu. 

 

Spím. Jdu. 

  



1 Use dative, transform to feminines (if possible) and use dative again 
AFTER VERBS (dative only) 

1. Telefonuju BRATROVI (bratr). F: SESTŘE 

2. Pomůžete KAMARÁDOVI (kamarád)? F: KAMARÁDCE 

3. Nerozumím STUDENTOVI (student). F: STUDENTCE 

4. Věřím PANU NOVÁKOVI (pan Novák). F: (paní Nováková) … paní Novákové 

 Panna – (acc): pannu = virgin 

 Masarykova univerzita 

 Nová 

 Linda Doleží. 

OTÁZKA: Komu často telefonujete? MAMINCE, PŘÍTELI, BRATROVI, MAMINCE, TATÍNKOVI, 

ŠÉFOVI, PREZIDENTOVI, PREMIÉROVI, TRENÉROVI, POLITIKOVI 

ŠÉFKA – ŠÉFCE, PREZIDENTKA – PREZIDENTCE, PREMIÉ=RKA – PREMIÉRCE. TRENÉRKA – 

TRNÉRCE. POLITIČKA – POLITIČCE; BABIČKA – BABIČCE 

AFTER VERBS: dative + accusative (in bold) 

1. Vysvětluju to KAMARÁDOVI (kamarád). F: KAMARÁDCE 

2. Píšeme email MARTINU PUNČOCHÁŘOVI (Martin Punčochář). MARTINĚ PUNČOCHÁŘOVÉ 

3. Dám lék pacientovi (pacient). F: PACIENTCE 

4. V nemocnici měřím tlak PANU NOVÁKOVI (pan Novák). F: __________________ 

OTÁZKA: Komu často píšete emaily? PANÍ MELICHAROVÉ, PANU UČITELI,  

PAN DOKTOR; PAN PREZIDENT, PAN PUNČOCHÁŘ, PAN UKLÍZEČ, PANÍ HAJZLBÁBA 

TOALETA – ZÁCHOD – HAJZL 

ŠPÍGL, ZONCNA… 

ŠROP: DÍTĚ 

ŠALINA (TRAM) < ELEKTRISCHE LINIEN 

SU Z BRNA 

AFTER PREPOSITIONS 

1. O víkendu jedu k DĚDEČKOVI (dědeček). F: BABIČCE 

2. To jsou léky proti BOLESTI (bolest). KOST 

3. Díky POMOCI (pomoc) pacient žije. 

4. Petr má problémy kvůli ALKOHOLU (alkohol). 

OTÁZKA: Kvůli čemu máte problémy? MÁM PROBLÉMY (KVŮLI CIGARETÁM); KVŮLI jídlu, 

kvůli škole; kvůli testu, kvůli autobusu, kvůli práci 

 

Jsem tady, protože jsem váš učitel. 



Jsem tady kvůli vám. Because of you 

Jsem zdravý díky vitamínu. 

Jsem nemocný kvůli party, kvůli viru, kvůli počasí (weather) 

 

(MEDICAL) DATIVE CONSTRUCTIONS 

1. BRATROVI (bratr) se líbí Brno. F: SESTŘE 

2. TATÍNKOVI (tatínek) chutná pivo. F: MAMINCE 

3. PETROVI (Petr) je špatně. F: PETRA – PETŘE 

4. PANU PROFESOROVI (pan profesor) se motá hlava. F: PANÍ PROFESORCE 

5. PACIENTOVI (pacient) buší srdce. F: PACIENTCE 

2 Use personal pronouns in dative 
1. Je (vy) VÁM teplo? 

2. Pomáhám (ty) TI s češtinou. 

3. Vysvětlím (oni) JIM to ještě jednou. 

4. Nelíbí se (on) MU to. 

5. Telefonuju (oni) JIM každý večer. 

6. Dám (vy) VÁM tyto léky. 

7. Kvůli (ona) NÍ tam nepůjdu. 

8. Musím k (ty) TOBĚ přijít? 

9. Je (já) MI zima. 

10. Kupuju (ono) MU dárek. 

a. ONO = NEUTRE GENDER: DÍTĚ 

11. Píšu (ona) JÍ každý den. 

12. (My) NÁM je špatně. 

 
 

DÁM (I WILL GIVE) + SOMETHING + TO SOMEONE 

DÁM VÁS (I WILL GIVE YOU TO SOMEONE) 

 

ROBOT < ROBOTA 

DOLLAR < TOLAR 

PISTOLE = PÍŠŤALA

 


